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REUNIÓ DE LA UNIÓ SINDICAL D’ANDORRA AMB EL CAP DE GOVERN

L’USdA dona el seu «ple suport» al
tancament deu diumenges a l’any

MARC RODRÍGUEZ*
ANDORRA LA VELLA

33 Gabriel Ubach i Jaume Bartumeu se saluden en els moments previs a la reunió, ahir a la tarda.

ANA / ÈRIC FRIGOLA

Celebra el «pas
important» que
suposa la mesura per
a la conciliació laboral

Ubach, però, torna
a retreure a Bartumeu
la posició mantinguda
amb el primer de Maig

E
l cap de Govern, Jaume Bar-
tumeu, va rebre ahir el pre-
sident de la Unió Sindical
d’Andorra (USdA), Gabriel

Ubach, i a la primera secretària, Ma-
ria José Espinosa, protagonitzant
una trobada on la polèmica pel de-
cret que situa el primer de Maig
com a festiu de no obligat compli-
ment va quedar dil.luïda davant de
la decisió de l’Executiu que orde-
narà l’any vinent el tancament dels
comerços deu tardes de diumenge, a
partir de les dues del migdia. De fet,
Ubach va confirmar a la sortida
d’una reunió que es va perllongar
durant més d’una hora i mitja el
seu «ple suport» a la mesura anun-
ciada per Bartumeu, en afirmar que
aquest és «un pas endavant impor-
tant per a la conciliació de la vida so-
cial i laboral».

Tot i això, el representant sindical
va recordar com «encara cal avançar
més» en aquest àmbit per tal de pos-
sibilitar que la feina sigui un obsta-
cle inferior a l’hora de combinar-la
amb la vida en família, motiu pel
qual donaran el seu suport a l’hora
d’abordar iniciatives d’aquest tipus.
D’aquesta manera, i sense que cap
de les dues parts –Govern i USdA–

arribés a «cap compromís», segons
Ubach, en l’àmbit fàctic, la trobada
entre Bartumeu i la Unió Sindical va
servir per tornar a encaminar la via
del diàleg i la bona entesa que, amb
el detonant del primer de Maig, tor-
nava a estar en qüestió des de dife-
rents vessants.

Els convenis col.lectius, en aquest
cas, van ser situats per Ubach com a
necessaris per tal que es trenqui la
«situació de desigualtat» que es pro-
dueix actualment quan patronal i
treballadors s’asseuen a negociar,
una situació que des de l’USdA espe-
ren veure millorada amb el desple-
gament legislatiu que faci respecte a
això el Govern de Bartumeu.

1 DE MAIG, POSICIONS DIVERGENTS /
Tot i la bona sintonia en matèria de
conciliació de la vida laboral i social,
Ubach va destacar que amb relació
al primer de Maig les posicions con-
tinuen sent totalment divergents,
després que el Govern decidís que
els comerços que així ho desitgin
puguin obrir portes aquell dia. En
aquest cas, la reunió va servir única-
ment per constatar les diferents vi-
sions, ja que la decisió de Bartumeu
és ferma en aquest sentit. Tot i això,
Ubach no va descartar que el Govern
reconsideri finalment la voluntat
pel primer de Maig, encara que
aquesta possibilitat és pràcticament
impossible.

De fet, el 24 de novembre, una de-
legació de l’USdA encapçalada per
Ubach desplaçar fins al Govern per
fer arribar a Bartumeu una breu
missiva en què es demanava al Go-
vern que repensés la decisió sobre el
primer de maig, emparant-se en la
necessitat que els drets els treballa-
dors d’Andorra s’equiparin als estàn-
dards europeus. Mentrestant, els sin-
dicats dels països veïns s’han vingut
alineat amb l’USdA en les seves críti-
ques al Govern per la decisió. «Em
dol que l’1 de Maig no sigui festiu a
Andorra», va afirmar recentment el
secretari general de la UGT de Cata-
lunya, Josep Maria Álvarez.

Ahir mateix el Grup Parlamentari
Reformista va entrar a Sindicatura
una moció perquè el Govern retiri el
decret d’horaris comercials, empa-
rant-se en el reglament del Consell
General i forçant el nou debat a les
mesures que es desprenen. Des de
CR, però, la disconformitat no ve per
la posició respecte al primer de
Maig, sinó pel tancament dels deu
diumenges l’any que des de l’USdA
ahir se celebrava. H
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VISITA D’UNA DELEGACIÓ DE PARLAMENTARIS SANMARINESOS

Andorra aborda amb San Marino l’acostament a la UE
b

EL PERIÒDIC
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ONA MORANTE

33 Els representants de la delegació de San Marino, ahir.

Els dos microestats
analitzen la futura
associació

El cap de Govern, Jaume Bartumeu,
i el ministre d’Afers Exteriors i Rela-
cions Institucionals, Xavier Espot,
van rebre ahir al matí la visita d’una
delegació de consellers socialistes de
San Marino –diputats del Consell
Gran i General– integrada pel secre-
tari general del Partito dei Socialisti
e dei Democratici (PSD), Gerardo
Giovagnoli; la presidenta del PSD,
Denise Bronzetti, i els diputats de
l’Assemblea Parlamentària del Con-
sell d’Europa, Fiorenzo Stolfi i Mari-
no Riccardi, una trobada en què es
va analitzar l’acostament dels mi-
croestats a la Unió Europea (UE).

Stolfi és, a més, un dels quatre parla-
mentaris que representen San Mari-
no a l’Assemblea Parlamentària del
Consell d’Europa.

Pel que fa a l’acostament dels pe-
tits països a la UE, «un projecte com-
partit per Andorra i San Marino», se-
gons va informar el Govern, la futu-
ra associació va estar sobre la taula,
així com l’acord monetari per a l’ús
de l’euro, que San Marino té en
procés de revisió i Andorra encara
està negociant.

D’altra banda, i amb la perspecti-
va que d’aquí a dos anys Andorra as-
sumirà la presidència del Comitè de
Ministres del Consell d’Europa –en-
tre el novembre del 2012 i el maig

del 2013– el ministre Espot va reco-
llir l’experiència del diputat de l’As-
semblea Parlamentària del Consell
d’Europa Fiorenzo Stolfi, que va ser
ministre d’Afers Exteriors durant la
presidència de San Marino al Co-
mitè de Ministres del Consell d’Euro-
pa, ara fa tres anys.

VISITA AL COMÚ DE LA CAPITAL / Bartu-
meu va acompanyar posteriorment
la delegació cap al Comú de la capi-
tal, on els cònsols Rosa Ferrer i Josep
Vila van ser els amfitrions. Segons
Bartumeu, la bona relació amb San
Marino s’explica perquè són «dos
realitats distintes, però amb moltes
similituds i inserides dins de la UE».
Els convenis d’intercanvi d’informa-
ció fiscal també van ser tema de con-
versa. Stolfi va resumir que «la unió
fa la força» i va qualificar la trobada
com a «molt important». H

bL’acord monetari per a
l’ús de l’euro també va
ser objecte d’estudi

La Unió demana accelerar les millores
en seguretat i higiene en el treball

33 Un altre dels temes que Go-
vern i USdA van tractar ahir de
forma preferent va ser el de la se-
guretat i la higiene en el treball,
una matèria on Ubach va instar
l’Executiu a «accelerar» els passos
per a un desplegament legislatiu
que faci possible l’equiparació als
estàndards europeus que des de
la Unió Sindical es ve llargament
reivindicant, qüestió que va que-
dar en relleu amb el recent eslla-

vissament de la connexió de la
boca oest del Túnel dels Dos Vali-
res. Tot i això, des de l’USdA s’ac-
tua amb «total independència» a
aquest afer, del qual Ubach no en
vol fer un cavall de batalla. El que
sí va demanar l’Unió Sindical
d’Andorra va ser que tan aviat
com Govern disposi dels informes
sobre els fets, els trametin als re-
presentants de l’USdA per tal
d’analitzar-los amb detall.


